
سند توسعه تئاتر كه به گفته دست اندركارانش مي تواند چشم انداز طرح ها 
و برنامه هاي آتي تئاتر كش��ور باش��د، پس از ماه ها بحث و گفت وگوي 
كارشناسان حدود چهار سال پيش و درست در زماني كه همه چشم اميد 
به آن داش��تند، براي هميش��ه پش��ت درهاي مجلس ماند و مجوز ورود 
نگرفت. از آنجا كه محورهاي اين س��ند همان چيزي است كه در بحث 
توس��عه تئاتر نقش اساسي دارد،  گفت و گوي كوتاهي داشتيم با رحمت 
اميني، دبير شوراي تئاتر و از فعالان تنظيم سند توسعه تئاتر، كه در زير 

مي خوانيد.
بحث سند توسعه تئاتر كشور به عنوان مهم ترين بحثي كه طي سال هاي 
اخير در بخش توس�عه تئاتر مطرح )و البته نيمه تمام( شد، ريشه در چه 

مسائلي داشت و چگونه شكل گرفت؟
زماني كه در س��ال 82-83 دكتر خس��رو نشان رياس��ت مركز هنرهاي 
نمايشي را به عهده گرفت چند بحث را به عنوان اولين برنامه هاي خود 
مطرح كرد، از جمله تغيير و تحول عمده در بخش انتشارات و پژوهش و 
ديگري شورايي شدن تصميم گيري ها در تئاتر و دخالت دادن هنرمندان 
در سرنوش��ت تئاتر كشور. دكتر نش��ان در بيشتر اهدافي كه اعلام كرده 
بود خيلي جدي پيش رفت و به نتايج درخشاني هم رسيد. مثلًا فصلنامه 
تئاتري كه طي آن دوران، در سه شماره و زير نظر دكتر خاكي به چاپ 
رس��يد از لحاظ قوت مطالب و تيمي كه كار مي كردند بي س��ابقه بود. در 
هم��ان دوران يك روز دكتر عل��ي منتظري با من تماس گرفت و گفت 
قرار است اتفاقي در تئاتر بيفتد كه در صورت شكل گرفتن وضعيت تئاتر 
ما دچار تحول اساس��ي خواهد شد. ايشان از من پرسيدند كه آيا حاضرم 
سررش��ته اين داستان را به دست بگيرم يا خير و من هم اعلام آمادگي 
كردم و از طريق دكتر منتظري با دكتر نشان آشنا شدم و از من خواسته 

شد دبيري اين شورا را عهده دار باشم.
چطور شد كه قبل از به نتيجه رسيدن تشكيلات شوراي تئاتر، بحث سند 

توسعه تئاتر از دل آن بيرون آمد؟
پس از دومين يا سومين جلسه اي كه دور هم جمع مي شديم، نشست ها 

به تدريج حالت رس��مي تري به خود گرفت و هنرمندان پيش كس��وت و 
اس��تخوان خرد كرده تئاتر نيز در جمع ها حض��ور پيدا كردند. در يكي از 
همين جلس��ات دكتر مجيد سرسنگي گفت: »تئاتر ما تنها با يك چيز به 
مقصودهاي خود نزديك مي شود. تئاتر بايد مانند ساير مسائل مهم كشور 
سند توس��عه داشته باشد، چرا كه تش��كيلات تئاتر ما كوچك و محدود 
اس��ت. اگر سند داشته باش��د مي تواند به مجلس و هيئت دولت راه پيدا 
كن��د و در نتيجه معنا و اهميت پيدا كند. به تعبير ديگر تئاتر يك الگوي 
واحد و جامع پيدا مي كند تا مثلًا نمايندگان مجلس يا كسان ديگر نتوانند 
بگويند  در ش��رايط فعلي و فشار اقتصادي مردم تئاتر مي خواهند چه كار؛ 
معيش��ت مردم مهم تر است. در واقع تا پيش از اين تئاتر هيچ جايگاهي 

در سطوح بالاي تصميم گيري مملكت نداشت و هنوز هم ندارد.«
به اين ترتيب همه از ايده آقاي سرس��نگي استقبال كرديم و از اين پس 
تمام فعاليت هاي ش��ورا، البته به ش��كل موازي، به س��مت تنظيم سند 
توس��عه رفت. يعني سند توسعه برنامه دراز مدت شوراي تئاتر كشور شد 
تا رفع و رجوع ديگر مس��ائل نيز در طول تنظيم سند توسط شورا انجام 

شود.
اعضاي اين تيم يا شورا بر اساس چه معيارهايي كنار هم چيده شدند؟

اي��ن اعضا ش��امل فره��اد مهندس پ��ور، دكتر مجيد سرس��نگي، علي 
نصيريان، آق��اي قنواتي، دكتر علي رفيعي، تاجبخ��ش فنائيان، محمود 
عزيزي،  فرشيد ابراهيميان، منصور براهيمي و... مديران مركز، مدير امور 
اس��تان ها، مدير امور جش��نواره ها و مدير مركز هنرهاي نمايشي بودند. 
ما س��عي كرديم طيف هاي گوناگوني از افراد آكادميك،  پيش كسوت و 
حرفه اي كنار هم قرار بگيرند. در فراخوان نخست نظرسنجي كرديم كه 
آيا هنرمندان با داش��تن سند تئاتر موافق اند يا خير. در ادامه جريان مثل 
مجلس، پارلماني يا بهتر بگوييم كميس��يوني جلو رفت. مثلًا كميسيون 
انتشارات و پژوهش، كميسيون امور استان ها، كميسيون جشنواره ها و... 
كه در هر كميس��يون مسئول وقت آن امر در مركز هنرهاي نمايشي به 
علاوه س��ه يا چهار هنرمند متخصص در آن زمين��ه حضور پيدا كردند؛ 

گفت وگو با رحمت اميني، دبير شوراي تئاتر كشور، در مورد  سند توسعه تئاتر ايران

سند توسعه تئاتر خوانده نشده
در غبارها گم شد
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افرادي چون به��زاد فراهاني، بهروز غريب پور،  نادر برهاني مرند، محمد 
يعقوبي و... اما نهايتاً از دل تمام اين افراد فعال، تيم نهايي تنظيم كننده 
سند عبارت بودند از:  محمدرضا خاكي، فرزان سجودي، مجيد سرسنگي، 
منصور براهيمي، دكتر نش��ان، بنده و آقاي عباس��ي كه ايشان در برنامه 

ريزي، برنامه نويسي و تنظيم چنين مواردي تخصص داشتند.
بحث پيرامون تنظيم س�ند تئاتر ايران،  حول چه محورهايي آغاز شد و يا 
بهتر است بگويم از ديد اين كارشناسان و هنرمندان نقايص يا ظرفيت  هاي 

قابل اتكا در تئاتر ما چه چيزهايي تشخيص داده شد؟
به خاطر دارم بحث ها هر روز از ظهر تا ش��ب آن هم به طور مفيد طول 
مي كشيد و در آنها راجع به اينكه تئاترما چه چيزهايي دارد، چه چيزهايي 
ندارد و يا به چه چيزهايي احتياج دارد، شرايط ديگر كشورها چگونه است 
و... مطالعه و بررس��ي مي شد تا زماني كه آقاي عباسي نسخه اوليه سند 
را تنظيم كرد. در اين نسخه تمام آنچه كه مي شود در تئاتر ايران داشت 
گنجانده شده بود. وضع موجود ترسيم و وضع مطلوب پيشنهاد شده بود. 
مثلًا بحث بر سر اين بود كه تئاتر ما در بحث شناخت شناسي بايد مطرح 
ش��ود و اينكه در اين راه، چه نهادهايي بايد با آن همكاري كنند، در اين 
راس��تا صدا و سيما در چه وجوهي مي تواند نقش داشته باشد، آموزش و 
پرورش چه نقشي دارد، سهم وزارت علوم چقدر است و... همه اين موارد 
بند بند مطرح ش��ده بود كه در صورت تصويب اين سند هر كدام از اين 
نهادها موظف مي ش��دند نقش خاصي را در تئاتر كش��ور ايفا كنند. تهيه 

اين كليت بيش از يك سال و نيم طول كشيد.
پس از اين تلاش يك سال و نيمه چه موانعي سد راه يابي اين سند براي 

مطرح شدن در صحن مجلس و هيئت دولت شد؟
در آن  زمان آقاي احمد مس��جد جامعي وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي 
 بود كه بسيار هم از به سرانجام رسيدن اين سند استقبال مي كرد. آقاي 
مس��جد جامعي به هر س��ختي اي كه بود اين س��ند را به آخرين جلسه 
هيئت دولت آقاي خاتمي  برد تا تأييد شود. هنوز هم امضاي ايشان روي 
سند است. اما متأس��فانه به دليل فشار كاري آن روزهاي مجلس، روي 

آن سند پاراف شد: »به دليل مشغله كاري دولت سند مطرح نشد.«
اما به نظر مي رسد به سرانجام نرسيدن اين سند تنها در مشغله روزهاي 
پاياني دولت خلاصه نشود، چرا كه اگر اين طور بود، حداقل شانس مطرح 
شدن مجدد را داشت، اما هرگز اين اتفاق نيفتاد. اين ميان مخالفت برخي 

نمايندگان يا دست اندر كاران چقدر نقش داشت؟
ما در آن زمان علاوه بر اعضاي تئاتري كارشناس��ان مختلف غيرتئاتري 
هم داش��تيم. افرادي از وزارت ارش��اد و مركز هنرهاي نمايش��ي به اين 
جلس��ات دعوت ش��ده بودند كه ي��ا آنها به جمع م��ا مي آمدند و يا ما به 
وزارت خانه مي رفتيم. يعني سعي شد همه چيز درست و اصولي باشد. تا 
زمان مديريت دكتر نش��ان و دولت خاتمي هم همه اجزا و عوامل دست 
به دست هم داده بودند كه اين سند تأييد شود. آن چيزي كه در ابتدا به 
آن اش��اره كردم نگرش برخي از نماينده ها بود. اما متأسفانه اصلًا كار به 

آنجا نرسيد كه سند به مجلس برود تا نظر نمايندگان را ببينيم.
پس چرا دوباره آن را پيگيري نكرديد؟

انتخابات ش��د. رياس��ت جمهوري جديد و دولت جديد بر سر كار آمد و 
س��ند تئاتر مثل خيلي چيزهاي ديگر نيمه كاره ماند. البته از آنجايي كه 
دكتر ايماني خوش��خو حلقه واس��ط هر دو دول��ت و از علاقه مندان به 

نتيجه رس��يدن اين س��ند بود و حتي به نوعي در تنظيم آن هم حضور 
داشت، در همان آغاز تلاش هايي براي پيگيري دوباره سند شكل گرفت 
اما فايده اي نداش��ت چرا كه تعدادي از كارشناسان و حتي تئاتري هايي 
كه در تنظيم اين س��ند حضور نداشتند چندان با محتوا و برخي بندهاي 

آن موافق نبودند.
پس مثل هميشه ريشه مشكلات در خود هنرمندان بود. اين دوستان با چه 

بندهايي از اين سند مخالف بودند يا مشكل داشتند؟
نمي گفتن��د. در بعضي جاها همه چي��ز را تأييد مي كردند اما معتقد بودند 
كه اين س��ند در كل درست تنظيم نشده است. مثلًا حتي با عنوان سند 
و يا اينكه س��ند در مبادلات اداري، اقتصادي، سياس��ي و اجتماعي يك 
معنايي دارد كه اينجا معنايش درنيامده، مشكل داشتند. يا توسعه داراي 
مفاهيم متعدد و خاصي اس��ت كه اينجا معنايش درنيامده و... ايرادهايي 
كه در كل خلاصه مي ش��ود در اينكه چون ما نبوديم اين س��ند، س��ند 
درس��تي نيس��ت و اگر ما بوديم نكاتي را متذكر مي شديم كه همه چيز 
درست مي ش��د. البته وقتي خودمان را جاي هر كدام بگذاريم، مي بينيم 
ي��ك مقدار حق هم دارند. اما دعوت نش��دن ها دليلش فقط اين بود كه 
ما تعدادي معدود مي خواس��تيم كه حاضر باش��ند سر اين موضوع وقت 
بگذارند و كار كنند. به هر حال هيچ كدام از ما تئاتري ها مخالف سندي 
كه مي دانيم تئاتر ما را محكم تر مي كند نيستيم. احتمالًا فقط دلواپسيم 
در آن سند چيزهايي نباشد كه ما از آن اطلاع داريم. من حتي پس از به 
سرانجام نرسيدن س��ند به آقاي پارسايي هم گفتم فرض بگيريم هفتاد 
درصد اين سند اشتباه دارد، اما فراموش نكنيم جمعي از آدم هاي معقول، 
پژوهش��گر، متين و دانش��گاهي آن را تنظيم كرده اند. به اسم كسي كه 
نيس��ت، مي توان آن را دوباره به بحث گذاش��ت و يا طي يك سمينار از 
آدم هاي مختلف خواس��ت كه روي آن نظر بدهند تا ايرادهايش برطرف 
ش��ود و دوباره به هيئت دولت ارائه شود. اما باز از آن طرف مشكل اين 
ب��ود كه تئاتر ما خيل��ي كار دارد. يعني همين كه ي��ك نفر رئيس تئاتر 
ما مي ش��ود با كوهي از مش��كلات رو به رو است كه چيزي به نام سند 
توسعه تئاتر در اين انبوه مشكلات گم مي شود و اساساً مشكل اين است 
كه ما يك تش��كيلات داريم براي تمام مس��ائل و كارهاي تئاتر. در اين 
س��ند قرار بود اين مس��ئله هم به گونه ديگري مطرح شود. به نظر من 
تش��كيلات اين دوره آم��د كه جنب و جوش هاي كاري تئاتر را بيش��تر 
كند. دغدغه هاي روزانه تئاتر آن قدر زياد است كه فرصتي براي مسائل 

بزرگ تر باقي نمي ماند.
عده اي بر اين باورند كه برخي رويدادهايي كه اين سال ها اتفاق افتاد، مثل 
افزايش بودجه يا توليد بيش�تر در راس�تاي همان اهداف بود. اما برخي از 
هدف ها روندي اشتباه داشته است، مثل توليد بيشتر كه به جاي خلاقيت و 

نوآوري بيشتر حال و هواي سفارشي دارد.
درس��ت اس��ت. يك ضرب المثل داريم كه مي گوي��د  چون كه صد آيد، 
نود هم پيش ماس��ت. آن س��ند براي ما حكم صد را داش��ت كه توليد و 
مسائل ديگر را زير مجموعه خود و البته در راستاي صحيح قرار مي داد. 
البته از اين زاويه شايد بتوان گفت آن سند و روندي كه پيشنهاد مي داد 
مورد نظر اين تيم جديد نبود. به تدريج حتي مسائل يك مقدار شخصي 
ش��د و به آنجا رس��يد كه چرا براي تنظيم اين چند صفحه اين قدر وقت 
و هزينه صرف ش��ده و... اين جور مواقع من ي��اد مرحوم مرتضي مميز 
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مي افتم كه قرار بود نخس��تين آرم نهضت س��وادآموزي را طراحي كند. 
ايش��ان يك طرح از اثر انگشت كه علامت ضربدر روي آن بود كشيد و 
درخواس��ت رقم بالايي هم داد. در پاس��خ به او گفته شد كه آقا شما كه 
كاري نكرده اي. دس��تت را گذاشته اي روي اس��تمپ و بعد زده اي روي 
كاغ��ذ و يك ضرب��در روي آن زده اي. اما مميز گفت��ه بود كه من دارم 

حاصل تجربه خودم را عرضه مي كنم.
در آن دوره هم همين طور ش��د. مثلًا براي هزينه فصلنامه هم مش��كل 
ايجاد شد. در حالي كه با همان مبلغ ديگران نتوانستند چنين فصلنامه اي 
ارائ��ه كنند. خوب به خاطر دارم كه دكتر خاك��ي راجع به يك خط پنج 
س��انتي روي جلد، يك س��اعت با گرافيس��ت بحث مي كرد تا به نتيجه 
برس��د. همه فكر مي كردند اين چيزها كاري ندارد. كيفيت كارها قرباني 
بحث هاي اين چنيني شد. خلاصه اينكه من نمي توانم از طرف مسئولان 
فعلي تئاتر پاس��خ گو باش��م كه چرا سند توس��عه تئاتر نخواستند، چون 
احتمالًا دلايل خاص خودش��ان را داش��تند. اما يادم است زماني كه من 
دوباره پيگير آن ش��دم يا مطبوعات آن را مطرح كردند، پاسخ مسئولان 
اي��ن بود كه خبرت مي كنيم و به خبرنگارها هم هيچ جوابي مبني بر رد 

كامل و يا قبولي آن داده نشد.
در طول اين مدت كه روي س�ند كار مي كرديد، آيا به پيش�ينه اي از اين 
ط�رح در تاري�خ ايران، قبل يا بعد از انقلاب و يا حتي نمونه هايي در ديگر 

كشورها برخورد كرديد؟ 
در ايران خير، در مورد ديگر كشورها هم به سايت هاي مختلفي مراجعه 
كرديم، چيزي با عنوان س��ند تئاتر وجود نداش��ت. اما مثلًا اين اواخر در 
ديدارمان با ITI دانش��جويي اس��پانيا به نمونه اي با عنوان »رزولوشن« 
برخورديم، كه در آن عده اي جمع ش��ده بودند تا تصويب كنند كه آينده 
تئاتر دانش��گاهي ITI بايد چگونه باش��د و بر اين مبنا مس��تنداتي را به 
اعضاي خود داده بودند تا مطالعه كنند و در جلسات بعد چشم اندازي را 
ترسيم كنند تا در صورت تأييد، مسئولان موظف شوند كه مثلًا كتابخانه 
تخصصي بين المللي ITI ايجاد كنند و... اما مس��ئله اينجاس��ت كه آنها 
هرگز مش��كلات ما را ندارند، يعني نه تنها با تئاتر مش��كل ندارند بلكه 
مسئولان آنها از تئاتر حمايت هم مي كنند. قوانيني از قبل بوده كه اجرا 
مي ش��ود. اما ما هنوز مش��كل قانون گذاري كلي و به رسميت شناختن 
تئاتر را داريم. براي همين نخستين ايده ما اين بود كه در گام اول چيزي 
براي تئاتر به مجلس  بدهيم تا يك پرونده رس��مي باز شود، بعد در مورد 

جزئيات آن دستور العمل هاي متعدد صادر شود.
اينكه بخواهيم مس�ئولان كش�ور را با تئاتر گره بزنيم يا حتي همان ارائه 
س�ند تئاتر، هر كدام به نوعي پاي دولت را به حوزه تئاتر باز مي كند.  اين 
موضوع با بحث رايج اين روزها يعني تئاتر خصوصي متفاوت اس�ت. اما 
در عين حال، نمي توانيم از توس�عه فرهنگي صحبت كنيم ولي ردپايي از 

دولت در آن نباشد.
به موضوع خوبي اش��اره كرديد. براي رس��يدن به اين مس��ئله، من ابتدا 
كم��ي از تئات��ر فاصله مي گي��رم. در همي��ن دانش��گاه آزاد، قوانين كلي 
حكومت را رعايت مي كنيم ولي فعاليت ما آزادانه است. يعني اقتصادمان 
را خودم��ان تأمي��ن مي كنيم ولي به قوانين دول��ت پايبنديم، مثلًا اينكه 
هيئت علمي بايد چه س��وابقي داشته باشد، رشته ها چگونه باشد و... . در 

مورد سند تئاتر هم همين طور بود.

ش�ايد اين نگراني به وجود آمد كه بدين ترتيب مميزي هاي بيشتري هم 
در تئاتر اعمال شود.

بله چني��ن نگراني هايي براي برخي به وجود آمد، اما آخر در س��ند چنين 
چيزهايي نبود. مثلًا طبق آن دولت موظف شده بود در هر شهر با x مقدار 
وس��عت و y تعداد جمعيت سه تا تئاتر ش��هر بسازد، يا آموزش و پرورش 
بايد در برنامه هاي درس��ي تئات��ر را يك امر جدي تلقي كند، وزارت علوم 
موظف است سالن هاي راكد و غيرفعال خودش را به تئاتر اختصاص دهد. 
اين دخالت دولت در تئاتر نبود، بستر سازي براي رواج تئاتر بود. اصلًا در 
س��ند، اينكه چه متن هايي و چگونه بايد كار ش��ود مطرح نشده بود، مگر 
از بند »ترويج هنر فاخر ايراني« چنين برداش��ت هايي شده باشد. هدف ما 
استفاده از تئاتر نه فقط به عنوان يك هنر، بلكه به عنوان رسانه اي براي 
ترويج اخلاق و... بود. اين مس��ئله كه ش��ما به آن اشاره كرديد در همان 
جلس��ه ها نيز بارها مطرح ش��د؛ اينكه منظور ما چيست، دولت بايد چگونه 
حضور داش��ته باش��د و لزوم به ميدان آمدن بخ��ش خصوصي هم مطرح 
ش��د. به واسطه س��ند تئاتر، ما دربس��ت در اختيار دولت قرار نمي گرفتيم. 
س��ند قرار بود قوانيني را ب��راي بخش هاي مختلف كش��ور الزامي كند تا 
آنها به خودش��ان بيايند و هواي تئاتر را داش��ته باشند. به طور مثال يكي 
از بحث هايي كه مطرح ش��ده بود اصلاح الگوي تئاتر كش��ور بود. اينكه 
چرا در سراس��ر ايران همه مي خواهند ببينند در جشنواره تهران چه اتفاقي 
مي افتد ت��ا مثل آن اقدام كنند. حال آنكه هر جاي��ي مطابق با جغرافياي 
خاصش آيين هاي خاصي دارد كه مي تواند دس��تمايه نمايش هاي زيادي 
باش��د. بي توجهي به اين موارد سبب شده تا مثلًا هم در منطقه جنوب و 
هم در شمال كشور نمايش هايي بر اساس آيين تمناي باران شكل بگيرد. 
بنابراين اگر قرار بود قانون هايي در راس��تاي رواج و گس��ترش تئاتر باشد، 

تئاتري كه خلاقيت هر منطقه را پرورش دهد رشد مي كرد.
دو سال قبل كه دبيري جشنواره تئاتر فجر برعهده دكتر مجيد سرسنگي 
بود، هم زمان با گش�ايش جشنواره منش�ور تئاتر ايران به عنوان سندي 
فرادس�تي منتشر ش�د. عده اي گمان كردند كه آن س�ند توسعه در اين 
منشور كه بيشتر شبيه يك بيانيه بود، خلاصه شد. اين منشور چيست؟ چه 

راهكارهايي ايجاد كرد؟ چرا اين قدر زود فراموش شد؟
آن منش��ور در يك فاصله زماني ده-دوازده روزه توليد ش��د و به همان 
نس��بت هم پايدار بود. س��ند توسعه ما يك كار پژوهشي جمعي و عميق 
بود كه مي توانس��ت اشتباهاتي هم داش��ته باشد ولي بايد بين اشتباهات 
يك پژوهش و مثلًا يك روزنامه تفاوت قائل ش��د؛ يعني سطح توقع ما 
بايد متفاوت باش��د. من بارها گفته ام كه اين س��ند اشتباه دارد، مي توان 
اش��تباهاتش را برطرف ك��رد، اما نبايد به كلي ب��ا آن مخالفت كرد. در 
جواب س��ؤالي هم كه در مورد ايرادهاي عمده سند پرسيديد، بايد بگويم 
كه هيچ وقت گفته نش��د. حتي اينكه مي گويند در سر فصل توليدات به 
بيراهه رفته و كارهاي سفارشي رونق گرفته است، همه بهانه است. اين 
قضيه به سياس��ت گذاري هاي فعلي برمي گردد و من فكر مي كنم هيچ 
كدام از مخالفان تئاتر، چه هنرمند و چه مس��ئول، آن س��ند را حتي يك 
بار هم نخواندند و از پيش ش��روع ب��ه مخالفت با  آن كردند و بعد دنبال 
دلايل مخالفت خود گش��تند؛ يعني برخ��وردي دور از صداقت. ماحصل 
همه اينها اين شد كه ما نه در بخش تشكيلات تئاتر و نه سند  آن گامي 

رو  به جلو برنداشتيم.
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